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Co je nového?

ÚVODNÍ  SLOVO

Letošní léto bylo takové vrtkavé a vlastně mám pocit, že jsme se ani moc
neohřáli. Prázdniny utekly jako voda, ale to nevadí. Čeká nás další část roku,
která může být krásně barevná, a já barvy podzimu opravdu miluji. Myslím, že
stejně barevný jako ten nadcházející podzim je i náš další zpravodaj. Dozvíte
se v něm například, jak v terénu dvě vlaštovky opustily bezpečné prostředí
svého domova a vrhly se do světa, povíme si něco o tom, jak je to s průkazem
ZTP a možností o něj požádat, ale také se dozvíme, proč je takové blaho si dát
kousek čokolády. Že život se závislostí není žádný med, všichni asi víme, ale
jak těžké je takovou situaci řešit v kombinaci s poškozením mozku, jsme si s
jedním klientem vyzkoušeli na vlastní kůži. V aktualitách vám představíme náš
nový projekt, představíme vám, jak můžete podpořit naši organizaci aniž by
vás to něco stálo a také vás pozveme na konferenci, kterou pro vás chystáme
19.10.2021. Myslím, že ani tentokrát toho není málo a doufám, že si u čtení
odpočinete a načerpáte nejen nové síly ale třeba i nějaké inspirace.

N A P S A L A  M A R T I N A  C H L O P K O V Á
P R O V O Z N Í  A  F I N A NČN Í  ŘE D I T E L K A



V úterý 19. 10. 2021 pro vás opět
chystáme konferenci pro pomáhající
nezdravotnické a nelékařské profese
a jejich studenty. Téma konference
bude NEUROREHABILITACE A
KVALITA ŽIVOTA PO MRTVICI aneb
Po mrtvici do aktivního života.

Tentokrát pro Vás bude konference
vysílána online. Pro přihlášení
vyplňte následující formulář a my
Vám před začátkem konference
odešleme link pro online přenos.

A na co se můžete těšit?
MUDr. Klimošová bude mluvit
o kognitivních funkcích a o dopadech
na život nejen klienta. 

O spasticitě, co negativně ovlivňuje,
jaké omezuje funkce a co se s tím dá
dělat, nám řekne primář ORFM v
ÚVN MUDr. Michal Říha Ph.D. MBA. 
Až z Holandska přijede náš
zahraniční host Adriaan Theeuwes,
který promluví o klíčových faktorech
terapie, o její intenzitě a motivaci.
Proč vztahy a sexualita v rehabilitaci
jsou stále tabu a neřeší se? Na tuhle
otázku nám odpoví Petra
Hamerníková a Lucie Šídová z
organizace Freya. A bude toho
mnohem víc...

Kompletní program si můžete
prohlédnout na přiloženém letáku. 
V případě, že Vás bude zajímat jen
část konference, není problém
účastnit se jen vybraného bloku.

AKTUALITY

… je nový projekt z Operačního
programu Zaměstnanost, o kterém
jsme Vám psali již v minulém čísle.
Dva měsíce od spuštění projektu již
uběhlo a nám se již podařilo projekt
pomalu, ale jistě rozjet.

Jak si možná pamatujete, mezi hlavní
cíle projektu je zavedení služby Case
managementu u lidí se získaným
poškozením mozku. Nově máme v
týmu dva case managery, kteří již
službu  poskytují a zároveň rozšířili
náš dosavadní sociální tým.

Díky spolupráci s CERGE-EI máme
potřebné materiály a know-how jak
zavádět tzv. dobrovolnictví naruby,
což je další aktivita projektu určená
pro osoby se ZPM.

V neposlední řadě nás čekají na
konci tohoto a začátkem příštího
roku akreditované kurzy zaměřené
na problematiku case managementu
a psychiarické minimum.

KONFERENCE  V  ERGO  AKTIVU  -  19 .10 .21

MAPA, KOMPAS  A KORMIDLO

https://forms.gle/XzttDzuRnNTw6HnH8


V září 15. - 18. 2021, proběhla v Praze
významná událost - 
COTEC - ENOTHE KONGRES 2021,
2. ročník společného kongresu
COTEC - Asociace ergoterapeutů pro
evropské státy a ENOTHE - Evropské
organizace propojující ergoterapeuty
v Evropě. Celý kongres proběhl
na virtuální platformě a téma bylo
zaměřeno na resilienci z pohledu
ergoterapeuta - schopnost zvládat
a poradit si s nepříznivými náročnými
životními výzvami. ERGO Aktiv na
kongresu vystoupil s příspěvkem
aktuálního inovačního konceptu -
Case management (CM), který
momentálně uvádíme do provozu.

V našem příspěvku jsme zmínili
důležitost celého konceptu 
v systémovém procesu podpory
klienta. Case management je
profesionální metoda, která pomáhá
především u klientů, kteří potřebují 
v nepříznivé životní situaci provést
podporou v různých oblastech
s navázáním na příslušné profese.
Celým procesem provází člověka
Case manager, který je takovým
průvodcem, poznává klienta, mapuje
jeho přání, potřeby a hodnoty, se
kterými se klient ztotožňuje, ty pak
s klientem probírá, a společně
hledají řešení. 

Jde o nově založenou FB skupinu,
která je určena pro všechny, kdo
prodělali traumatické poškození
mozku, jejich rodiny a známé, kteří
jim pomáhají začlenit se zpět do
plnohodnotného života. Chceme
sdílet svoje zkušenosti, potkávat se 
a získat nové přátele. Doporučovat si
akce, kde se můžeme společně
potkat, dobré i špatné zkušenosti 
s pomůckami, rehabilitací atd.
Přidejte se k nám, pokud máte pocit,
že jste všechno ztratili a musíte začít
budovat svůj život znovu od začátku.

Po traumatu mozku má takový pocit
každý – to ale neznamená, že se to
nedá zvládnout a že jste na to sami.
Dnes 22letého Samuela srazilo před
5 lety auto a po 5 měsících v kómatu
se probudil zcela paralyzovaný. Svůj
boj o návrat do normálního života
však nevzdává a má velký sen začít
chodit a bydlet sám jako jiní mladí
muži v jeho věku.
Těšíme se na vaše sny, nápady a
inspirace - chceme vše sdílet a nebýt
v našem boji sami.

TRAUMATICKÉ  POŠKOZENÍ  MOZKU  -
VZÁJEMNÁ  PODPORA -  FB  SKUPINA

AKTUALITY

COTEC  -  ENOTHE  KONGRES  2021 Z E  Ž I V O TA  KL I EN TŮ . . .

 
"Š T ĚN Ě  J E  OBROVSKÉ  A  VŠ E  J E  NĚ JAK

NÁROČNĚ J Š Í ,  NE Ž  J S EM  S I  DOV ED LA

PŘ EDS TAV I T ,  A L E  MAMKA  J E  TU

SPOKO J ENÁ .  KROMĚ  PSA ,  KT ER ÉHO  S E

BO J Í ,  A L E  ZAS E  S E  TROCHU

RO ZMLOUVÁ .  MOC  HE ZKY  Ř Í KÁ :  

"KOUŠ E  A  ŠKRÁBE ,  PO J Ď  S EM ,  TO

NESM Í Š " .  KA ŽD É  RÁNO  S I  POČ Í TÁ

ŠKRÁBANCE  A  HLÁS Í :  " ZAS E  DA L Š Í . . . "

PRO  MĚ  J E  TO  TAKÉ  VÝHODNĚ J Š Í .  

J S EM  V E  S TÁ L ÉM  POHYBU .  

POŘÁD  VRAC ÍM  V ĚC I  NA  MÍS TO ,  ODKUD

J E  P ES  V ZA L ,  ZAHRABÁVÁM  D Í R Y  

A  ZASA ZU J I  KEŘ E  Z PÁTKY  DO  HL Í NY . . . .

J E N  J E  TROCHU  T Ě ŽK É  ZKOMB INOVA T

POMA L OS T  MAMKY  A  RYCH LOS T  PSA ,

A L E  TO  DÁME .  : - ) "

 

HT TPS :/ /WWW . FAC EBOOK .COM

/GROUPS/20 1 3 1 3 6 653 1 6066/

https://www.facebook.com/groups/201313665316066/
https://www.facebook.com/groups/201313665316066/


Nakupujete rádi on-line? A věděli
jste, že nás tím můžete podpořit,
aniž by vás to cokoliv stálo?  
Na odkaze https://bit.ly/30Kc-pro-
ERGO-Aktiv-ops si přidejte
Pomocníka a my za to dostaneme
bonus 30 Kč. S givtím Pomocníkem
pak můžete nakupovat přes internet
jak jste zvyklí, ale část peněz z vaší
objednávky půjde na dobrou věc pro
naši organizaci. 

Důležité je, že při tom neplatíte nic
navíc a Pomocník vás vždy upozorní
na možnost přispět tam, kde je to
možné.

Akce platí od 27. 9. do 30. 9. 2021. 
Děkujeme za všechny stažené
Pomocníky a sdílení tohoto
příspěvku, vážíme si toho. 

AKTUALITY

Dne 15. 9. 2021 jsme se zúčastnili 
 Veletrhu sociálních a návazných
služeb pro Prahu 10.  

Akce byla již tradičně pořádaná před
NC Eden. Ze strany organizátorů
bylo vše perfektně připraveno a my
jsme tak mohli bezproblémově
prezentovat služby našeho
neurorehabilitačního centra. 

Děkujeme Úřadu městské části
Praha 10 za pozvání a budeme se
těšit na další ročníky.

DARUJTE  PŘES  GIVT .CZ

VELETRH  SOCIÁLNÍCH  A NÁVAZNÝCH
SLUŽEB  PRO  PRAHU  10

http://www.givt.cz/
https://bit.ly/30Kc-pro-ERGO-Aktiv-ops


PRŮKAZ  PRO  OSOBY  SE
ZDRAVOTNÍM  POSTIŽENÍM  

průkaz osoby se zdravotním
postižením označený symbolem
„TP“ těžce postižení
průkaz osoby se zdravotním
postižením označený symbolem
„ZTP“– pro osoby se středně
těžkým funkčním postižením,
pohyblivostí nebo orientace 

Často zmiňované téma, které zná
snad každý. Průkaz pro osoby se
zdravotním postižením… I z názvu
vyplývá, že tento průkaz jakoby byl
přiznán každému, komu se v životě
přihodí zdravotní nesnáze… Bohužel
tomu v praxi až tak úplně není. Často
se setkávám s nízkým povědomím
o tom, že lidé zcela nevědí, co vše je
potřeba k přiznání průkazu zařídit.
Jaké jsou čekací lhůty, kde se
případně mohou ti, co jim nebyl
průkaz přiznán odvolat a jak mají
vůbec odvolání sepsat. Dále jak
dlouhá je platnost průkazu a co se
má dělat v případě končící platnosti
a další.

Typy průkazů pro osoby se
zdravotním postižením
Průkaz ZTP je ve společnosti
nejvýrazněji zažitý pojem pro průkaz
osoby se zdravotním postižením. Ve
skutečnosti však představuje zkratka
ZTP pouze jednu ze tří variant
průkazu a jejich současné souhrnné
označení zní průkaz pro osoby se
zdravotním postižením, zkráceně
tedy průkaz OZP.

Dle rozsahu a závažnosti daného
postižení se tyto průkazy rozlišují
na tři typy:

N A P S A L A  K A T EŘ I N A  L A C H M A N O V Á ,  D I S ,  
F O T O  L E N K A  K U R O V S K Á

průkaz osoby se zdravotním
postižením označený symbolem
„ZTP/P“ – pro osoby se zvlášť
těžkým funkčním postižením,
pohyblivostí nebo orientace,
který zahrnuje navíc i průvodce

Jak o průkaz zažádat
O průkaz se žádá na místně
příslušném Úřadu práce, postačí 
k tomu vyplněný formulář, kde je
důležité uvést jméno Vašeho
ošetřujícího lékaře, který by měl mít
všechny Vaše zdravotní zprávy. Úřad
práce zahájí správní řízení tím, že
převezme Vaši vyplněnou žádost.
Dále zkontaktuje lékařskou
posudkovou komisi, která si
k posouzení vyžádá od Vašeho
praktického lékaře Váš spis. V tento
moment Vám přijde domu dopis
od Úřadu práce, s tím, že Vaše řízení
o průkaz je nyní pozastavené.
Nelekněte se, jedná se pouze
o administrativní úkon ze strany
Úřadu práce, který již nemá ‚‘‘ve
svých rukou‘‘ Vaši žádost. Jakmile ji
dostane zpět od posudkového
lékaře, odešle Vám opět dopis o tom,
že řízení o přiznání průkazu
pokračuje, tzv. "Obnovení řízení".
Zde je možné a dobré se podívat do
spisu k případnému podání námitek.
Lhůta pro podání námitek je 8 dní
od doručení dopisu informujícího
o obnově řízení. V případě podání
námitky dochází k přezkoumání
výroku. Může se stát, že se nebudete
moci v této lhůtě do spisu podívat
a zjistit tak, k jakému závěru došel
posudkový lékař. 

"PRŮKA Z  Z T P  J E  V E

SPO L E ČNOST I  NE J V ÝRA ZN Ě J I

ZA Ž I T Ý  PO J EM  PRO  PRŮKA Z

OSOBY  S E  ZDRAVOTN ÍM

POST I Ž EN ÍM .  V E  SKUT EČNOST I

V ŠAK  PŘ EDS TAVU J E  ZKRA TKA

Z T P  POU Z E  J E DNU  Z E  TŘ Í

VAR IANT  PRŮKA ZU  A  J E J I C H

SOUČASNÉ  SOUHRNNÉ

O ZNAČ EN Í  ZN Í  PRŮKA Z  PRO

OSOBY  S E  ZDRAVOTN ÍM

POST I Ž EN ÍM ,  ZKRÁC ENĚ  T EDY

PRŮKA Z  O ZP . "

SOCIÁLNÍ  OKÉNKO



Nevadí, nic není ztracené, můžete
na základě Vaší plné moci zmocnit
k úkonu nahlédnutí do spisu jinou
fyzickou osobu.

Nyní se dostáváme k méně příjemné
části tohoto článku, týkající se
finálního výroku od úřadu práce.
Může se stát, že s finálním
rozhodnutím nebudete souhlasit.
V takové chvíli bych Vám doporučila
podat odvolání, které můžete sepsat
doma, anebo se můžete obrátit přímo
na mne a já Vám se sepsáním
odvolání ráda pomohu. Odvolání se
podává tomu, kdo daný výrok vydal.
V tomto případě se jedná o Úřad
práce, a to ve lhůtě do 15 dnů od
obdržení rozhodnutí. Na rozhodnutí
a odvolání je stanovená až 90 denní
lhůta ze strany úřadu práce, 60
denní lhůtu může mít k výroku
lékařská posudková komise, která
tuto dobu může prodloužit ze
závažných důvodů až na 90 dní.
V současné době je tato lhůta na 90
dní prodloužena zejména kvůli
nedostatku posudkových lékařů.
Dohromady může tedy řízení
o odvolání trvat až 180 dní.  

V případě, že máte průkaz již přiznán
a blíží se jeho konečná platnost,
neotálejte s podáním žádosti
o průkaz nový. Formulář naleznete
na internetových stránkách
Ministerstva práce a sociálních věcí
www.mpsv.cz pod názvem Žádost o
změnu nároku na průkaz osoby se
zdravotním postižením. Může se
stát, že Vaši žádost pracovnice
úřadu kvůli interním předpisům
nepřijme dříve než měsíc před
koncem její platnosti, v tom případě
postačí, když Vaši žádost odnesete
do podatelny. 

Pokud máte změněný typ přiznaného
průkazu, s jehož výší vzhledem k
Vašemu zdravotnímu stavu
nesouhlasíte, můžete se obrátit na
Úřad práce se žádostí o změnu výše.
Úřad práce pak znovu pošle Vaši
žádost k posouzení na lékařskou
posudkovou komisi.

Jak vidíte, čekací lhůty pro vyřízení
průkazu nejsou opravdu krátké,
proto s podáním žádosti,
či jakoukoliv změnou zbytečně
nečekejte. 

Přeji Vám mnoho úspěchů.

"ODVO LÁN Í  PROT I

V ÝS L EDKU  Š E TŘ EN Í  MŮŽE

TRVA T  A Ž  1 8 0  DN Í ! "

SOCIÁLNÍ  OKÉNKO

WWW .MPSV .C Z/ F ORMULARE

 

http://www.mpsv.cz/
https://www.mpsv.cz/web/cz/-/zadost-o-zmenu-naroku-na-prukaz-osoby-se-zdravotnim-postizenim
http://www.mpsv.cz/formulare


ČOKOLÁDOU  K  LEPŠÍMU  ŽIVOTU

Čokoláda. Asi každému se při
pomyšlení na ni vybaví její
charakteristická lahodná chuť 
a vůně. Patří mezi jednu z největších
slabostí snad každého člena našeho
týmu. Malému čtverečku po obědě
dokáže odolat jen málokdo. Pokud
jste na tom s láskou k čokoládě
podobně, mám pro vás dobrou
zprávu. Konzumací čokolády náš
mozek získá nejen pocit blaženosti,
ale také se díky ní zlepšuje naše
mentální zdraví!

Má to ale jeden háček. Abychom
mohli využívat pouze kladné
vlastnosti čokolády, měli bychom
konzumovat hořkou čokoládu s
vysokým obsahem kakaa. Ta oproti
mléčné neobsahuje tolik cukrů a
navíc na ní nevzniká závislost. Vyšší
obsah kakaa pak zaručuje vyšší
množství skoro až zázračných látek,
mezi které se řadí polyfenoly
a theobromin.
Polyfenoly jsou skupina rostlinných
molekul s antioxidačními
vlastnostmi. Působí protizánětlivě, 

N A P S A L A  B C .  E L IŠK A  B U R D O V Á ,
E R G O T E R A P E U T K A

podporují činnost jater a navíc
působí proti stárnutí nervového
systému a proti rozvoji symptomů
demence. Jejich konzumace je
spojována se snížením rizika vzniku
nemocí, jako jsou Alzheimerova
choroba, infarkt, roztroušená
skleróza apod. Theobromin pak
podporuje krevní průtok nejen v těle,
ale také v mozku. Díky jeho příjmu
dochází ke zlepšení okysličení mozku
a k jeho zvýšení příjmu živin. Proto
po konzumaci kvalitní čokolády
s vysokým obsahem kakaa dochází
ke zlepšení paměti, výbavnosti,
koncentrace pozornosti nebo
efektivity práce.
Když k těmto pozitivním účinkům na
naše kognitivní funkce přidáte ještě
pocit štěstí a pohody po konzumaci
čokolády způsobeném vyplavením
endorfinů (molekul štěstí), není
pochyb, že čtvereček (nebo tabulka)
čokolády po obědě je naprosto
skvělý nápad. Stačí nahradit
mléčnou čokoládu kvalitní hořkou a z
neřesti se stává jedna
z nejlepších věcí, které pro sebe
během dne můžeme udělat!

 "KONZUMAC Í  ČOKO LÁDY

NÁŠ  MOZEK  Z Í SKÁ  NE J EN

POC I T  B LA Ž ENOS T I ,  A L E

TAKÉ  S E  D Í KY  N Í  Z L E PŠU J E

NAŠ E  MENTÁ LN Í  ZDRAV Í ! "

ZDROJE:  
HTTPS://CODEOFLIFE.CZ/TELO/STRAVA/HORKA-

COKOLADA/
HTTPS://WWW.GOODIE.CZ/BLOG/THEOBROMIN-- -STESTI -

UKRYTE-V-COKOLADE/
HTTPS://WWW.MEDAPREX.CZ/SLOVNIK-

POJMU/POLYFENOLY-A2164
 
 

"Č ÍM  VYŠŠ Í  OBSAH  KAKA A

T ÍM  VYŠŠ Í  MNOŽS TV Í

SKORO  A Ž  ZÁ ZRAČNÝCH

LÁT EK ,  MEZ I  KT ER É  S E

ŘAD Í  PO L Y F ENO L Y  A

TH EOBROM IN . "

https://codeoflife.cz/telo/strava/horka-cokolada/
https://www.goodie.cz/blog/theobromin---stesti-ukryte-v-cokolade/
https://www.medaprex.cz/slovnik-pojmu/polyfenoly-a2164


NOVINKY  Z  TERÉNU  ANEB  DVĚ
VLAŠTOVKY  VYLÉTLY  DO  SVĚTA 

První dvě vlaštovky opustily hnízdo
a vydaly se napospas životu mimo
něj. Riziko na každém kroku, příbuzní
hrůzou nespí už 14 dní a oni se radují
jak malé děti a nemůžou dospat
dalšího dne.
Takto by se stručně a výstižně dalo
popsat, jak to bylo u mých dvou
klientů, kteří v srpnu začali chodit
do denního stacionáře. Milan byl
doma 4 roky, já k němu chodila dva.
Nejdřív jen ležel spokojeně v posteli
a neměl rád, když ho někdo rušil.
Všechno, co jsem s ním dělala
ho bolelo a rušilo v jeho slastném
nicnedělání. Díky silné podpoře ze
strany jeho drobné, ale neskutečně
odhodlané ženy a skvělé spolupráci,
se postupně Milan začal nejdříve
pohybovat v lůžku, přes zvedák se
dostal do vozíku, postavil se do
chodítka a vzpomněl si na dávno
zapomenuté koníčky jako je práce
se dřevem a vaření. Nyní vydrží bez
větších problémů půl dne na vozíku,
u žebřin se s minimální dopomocí
rukama přitáhne a zůstane stát. Ve
vysokém chodítku s dopomocí
dalších dvou lidí udělá pár krůčků.
Ale hlavně opustil nejdříve postel,
pak pokoj a nyní i baráček, kde bydlí.
Ve stacionáři poznal spoustu nových
lidí. Pamatuje si jména všech a na
všechny se těší. A co je absolutní
novinka u nich doma. Milan je plný
zážitků. Přijede ze stacionáře a má
o čem vyprávět! Najednou má i
důvod zajímat se, jaký je vlastně den
(stacionář navštěvuje 2x v týdnu).
Podobně to má i paní Eva. Také u ní
začínala terapie doma, ale brzy jsme
zjistily, že to je málo. Eva nemá s
chůzí velké problémy, ale ztratila
paměť, nepoznávala okolí, bydliště,

N A P S A L A  B C .  V E R O N I K A  ČÁ B E L K O V Á ,
E R G O T E R A P E U T K A

a hlavně přišla o touhu něco dělat,
nebavilo jí ani mluvit. Spokojeně
vydržela sedět doma na gauči celý
den a dívat se směrem, kde byla
puštěná televize. Terapie doma moc
nefungovaly, tak jsme začaly chodit
ven. Na procházky, nákupy. Už to byl
obrovský obrat. Eva se vyloženě
těšila a začala mnohem lépe
spolupracovat. Venku se jí líbilo.
Když jsem jí řekla o možnosti
stacionáře, souhlasila hned a těšila
se doslova, až vypadne z domu.
Dříve pracovala jako servírka a
kontakt s lidmi jí moc chyběl. Eva
bydlí s manželem a maminkou, která
se o ní bojí a tím jí brzdí v rozletu.
S Evou jsem pracovala 5 měsíců. Pak
přešla do stacionáře a využila
i možnosti účastnit se rekondičního
pobytu s Cerebrem.
Složité to bylo s dopravou. Oba mají
pracující partnery, kteří je nemohli
vozit do stacionáře. U Evy se toto
vyřešilo ve spolupráci s organizací
Asistence, kdy cesta do stacionáře
se pojala jako nácvik samostatné
jízdy MHD a Eva se postupně v této
činnosti osamostatňovala. Milan
potřeboval auto s plošinou pro
vozíčkáře, ale i to se nakonec
podařilo v potřebném čase sehnat. 

Pro Milana i Evu je to velký krok na
dlouhé cestě. Jde o změnu nejen
v jejich životě, ale i v jejich rodinách.
Důležité je neustrnout a pokud to
jde, zkoušet nové možnosti
a posouvat se dál. Tentokrát to
vyšlo. Oba jsou ve stacionáři druhý
měsíc a kdo ví, co dalšího je čeká.
Eva by se chtěla časem vrátit do
práce, Milan sní o tom, že poběží
Praha Běchovice.

" J E  SKV Ě L É ,  BÝT  ZAS  MEZ I  L I DM I ,

VY ZKOUŠ E T  S I  POD  DOHL ED EM  J Í Z DU

V  MHD ,  NAKUPOVA T  A  NĚCO  UP ÉC T .

DOMA  S E  BO J Í ,  Ž E  TO  NE ZV LÁDNU

NEBO  Ž E  S I  NĚCO  UDĚ LÁM . "

( E VA )

"MÁ  V Ě T Š Í  CHUŤ  NĚCO  DĚ LA T ,

Z L E PŠ I LA  S E  PAMĚŤ ,  SAMA  S I  ŘEKNE ,

Ž E  BUDEME  NĚCO  TR ÉNOVA T . "

(MANŽ E L  E VY )

" Z E  S TAC I ONÁŘE  J S EM  NADŠ ENÝ .

PO ZNA L  J S EM  NOVÉ  L I D I  A  DOSTA L

J S EM  CHUŤ  CV I Č I T  A  Z L E PŠOVA T  S E

TAK ,  ABYCH  MOHL  ZNOVU  CHOD I T

A  POTKÁVA T  S E  S  KAMARÁDY .

CV I Č EN Í  NA  PŘ Í S TRO J Í CH  MĚ  MOC

BAV Í  A  VŠ ECHNY  PAN Í  T ERAP EU TKY

J S OU  PŘÁT E L SK É  A  HODNĚ  MĚ

PODPORU J Í  A  POMÁHA J Í  MI .  AN I  J S EM

S I  NEUV ĚDOMOVA L ,  JAK  MI  CHYB Í

PO TKÁVA T  ZAS E  L I D I ,  POV Í DA T  S I

S  N IM I  A  BAV I T  S E . "

(MI LAN )

" J E  TO  V E LKÁ  PSYCH I CKÁ  PODPORA .

PO  P Ě T I  L E T E CH  MÁ  MANŽ E L  NĚ JAKÝ

SVŮ J  PROGRAM .  VYPRAV ÍM  HO  DO

STAC I ONÁŘE  A  ODCHÁZ ÍM  DO  PRÁC E .

KA ŽDÝ  MÁME  ZAS E  SV É  AKT I V I T Y  

A  ODPO L EDNE  S I  MÁME  O  Č EM

POV Í DA T .  DŘ Í V E  J S EM  ODCHÁZ E LA

OD  L E Ž Í C Í HO  PAC I EN TA  A  K  L E Ž Í C ÍMU

S E  VRAC E LA .  TA  ZMĚNA  J E  A Ž

N ESKUT EČNÁ ,  TAKOVÝ  NÁVRA T

K  NORMÁLN ÍMU  Ž I V O TU . "

(MANŽ E LKA  MI LANA )



ZÁVISLOST  A POŠKOZENÍ  MOZKU

Jak se řeší závislost se získaným
poškozením mozku? Téma tohoto
článku bylo vybráno jako zajímavý
podmět ke sdílení, jelikož i pro nás to
byla zcela nová situace, která nás
posunula zas o kousek dále.

Jak k tomu došlo?
Dlouhodobě pracujete s klientem,
u kterého je závislost latentním
problémem. Alespoň si to myslíte.
Klient funguje, na konzultace
dochází včas, je čistě oblečen, umyt.
Jasně, vidíte, že je občas „up“, jindy
zas „down“, ale nic, co by trochu
naznačovalo závislost, nepociťujete.
A pak to přijde. Rána jako hrom a
najednou se to sype. Naštěstí byl
klient dost uvědomělý a věděl, že to
fakt pokazil a že je potřeba jeho
problém se závislostí řešit. Hned.
Klient souhlasil, abychom jeho cestu
do léčebného zařízení zveřejnili
a ukázali Vám tak nový vhled do
situace, s níž se můžete jednak vy, či
některý z vašich známých, setkat. 

Každý z nás se potkává s nějakým
návykovým chováním nebo závislostí
téměř každý den. Můžeme být sami
ti, co už nějakou tu závislost mají,
například v kouření cigaret,
nadměrného užívání alkoholických
nápojů, v nekontrolovatelném
užívání sociálních sítí, hraní her nebo
na sladkém a čokoládě. Nebo si
takového chování můžeme všimnout
u někoho v našem okolí. Bohužel,
i když některé závislosti nejsou na
první pohled viditelné, mohou být
pro dotyčného tzv. tichým zabijákem,
a to jak na rovině zdravotní, tak i té
sociální. Čím dříve se začne závislost
řešit, tím lépe. Proto má zde úloha
léčby závislostí svoji podstatnou roli.

N A P S A L A  K A T EŘ I N A  L A C H M A N O V Á ,  D I S .
S O C I Á L N Í  P R A C O V N I C E  A  M G R .  V E R O N I K A
S L E P IČK O V Á ,  V E D O U C Í  T E R A P E U T K A

velká touha po dané věci
(například dávce)ꓼ
problémy v sebeovládání při
používání návykové látkyꓼ
užívání látky z důvodu zmenšení
příznaků, které byly vyvolány
předchozím užitím té stejné
látkyꓼ
stoupá tolerance k té dané věci
(látce), dávky se zvyšují, aby se
dosáhlo účinku, který se předtím
dostavil při menším požitíꓼ
klesá zájem o jiné aktivity, které
byly doposud v popředíꓼ
i přes špatné snášení látky a
jejich negativních následků stále
dochází k užívání dané látky.

Dle primáře MUDr. Karla Nešpora se
jedná o závislost, pokud u jedince
došlo během jednoho roku
minimálně ke třem z těchto jevů:

1.

2.

3.

4.

5.

6.

Jedním z nejtěžších kroků v oblasti
závislosti je však prvotní uvědomění
si, že dané chování mění život
dotyčného. Nic ale není ztraceno,
jelikož v dnešní době je již
poskytována propracovaně široká
nabídka léčebných zařízení
a programů, které nabízejí škálu
optimálních služeb. Ti co chtějí svoji
závislost řešit, si tak mohou vybrat
z různých programů, mezi které lze
zahrnout programy ambulantní,
terénní, pobytové, motivační,
doléčovací aj.

Jak sami vidíte, programů je několik
a může se stát, že Vám hned nebude
jasné, na kterou službu se v dané
situaci můžete obrátit a jaký typ
léčby by byl zrovna ten nejlepší. 
My jsme se vydali cestou mapovaní
informací a postupů od odborníků
v dané oblasti.

AČ  J SME  MĚL I  I N F ORMAC E ,

Ž E  U  DANÉHO  KL I EN TA  A

MÍRY  J E HO  ZÁV I S L OS T I  BY

S TAČ I LA  J E N  AMBULANTN Í

L É ČBA ,  KL I EN T  SÁM  S E

RO ZHOD L ,  Ž E  CHC E

PODSTOUP I T  L É ČBU  V

POBY TOV ÉM  ZAŘ Í Z EN Í ,

J E L I K O Ž  AMBULANTNĚ  BY

TO ,  DL E  J E HO  S LOV ,

NE ZV LÁD L .

"DRŽ T E   S I  HLAD INKU  A

PŘ I J Ď T E  ZA  4  T ÝDNY… "



 Zkontaktovali jsme odborníky

v léčebných pobytových zařízeních,

mapovali jsme jejich volné kapacity,

následně se bavili o vhodném

postupu k absolvování léčebného

programu. 

A jak jsme tedy postupovali?

Ihned třetí den, co nám klient

o zavilosti řekl, se nám podařilo najít

a domluvit termín na indikační

pohovor v adiktologické poradně

jedné pobytové léčebny. Schůzka

však nedopadla nejlépe – vlastně

nijak. Z rozhovoru s adiktologem

vyplynulo, že klient by pobytovou

léčbu nezvládl vzhledem ke svému

celkovému zdravotnímu stavu

(následky po CMP včetně sekundární

epilepsie). Jediné, co klientovi

nabídli, byla možnost tzv. „týdenního

detoxu“, do té doby si klient měl

držet „hladinku“ a nástup na detox

byl za další 4 týdny…

Nic moc, že?

Každopádně náš klient, a ani my, jsme
se nevzdávali. Klient byl i pod určitým
tlakem své rodiny, se kterou jsme byli
v kontaktu, a spolupracoval
intenzivně s námi ve hledání jiného
vhodného místa k hospitalizaci.
Abstinoval, a svému prvotnímu
nezdaru se nepoddal. Věřil, že se mu
podaří uspět s jeho zdravotní
bariérou i v jiném zařízení. 

V jednom týdnu jsme obvolali několik
zařízení, pobytových i ambulantních.
Moc úspěšní jsme ale nebyli – buď
jsme narazili na plnou kapacitu,
dlouhou čekací lhůtu nebo nemožnost
přijetí z důvodu souběhu více
onemocnění (epilepsie, ale i úzkost,
depresivita). Díky ochotě kolegů z jiné
adiktologické poradny se nám
podařilo klienta dostat do jejich
ambulantní péče, jako prozatímní
řešení, než se podaří najít léčebnu
pobytovou. 

Během druhého týdne, kdy jsme
s klientem intenzivně řešili možnost
léčby, se nám podařilo získat termín
k nástupu na léčbu v jiném léčebném
ústavu s tím, že klient mohl být
prozatím alespoň zapsán
do pořadníku, kde by pro případ
uvolnění místa mohl mít dřívější
termín nástup. Klient si měl ohledně
zařazení do pořadníku volat v pátek,
jelikož však věděl, že ten den bude
mimo Prahu, zavolal do léčebny
o dva dny dříve. Telefonát nebyl
zcela úspěšný, jelikož to klientovi
v léčebně nikdo nezvedal, tak jim
napsal omluvný email. Jaké milé
překvapení bylo, když ještě ten den
z léčebny volali, že omluvný dopis
četli a že mají pro klienta volné místo
s nástupem během týdne.

Klient s takto rychlým nástupem
souhlasil a měli jsme jen pár dní na
zařízení všech potřebných věcí, mezi
které patřilo například přesměrování
příchozí pošty, komunikace s
Úřadem práce ohledně pozastavení
výplaty příspěvku na mobilitu,
zajištění léků, zabalení věcí apod.
Vše se podařilo zařídit a klient v den
nástupu skutečně do léčebného
zařízení nastoupil.

Nebyla to jednoduchá cesta,
obzvlášť pro dotyčného, jeho rodinu,
ale i pro nás. Ohromnou pomocí
nakonec bylo samotné zařízení, kam
klient nastupoval – od počátku
komunikativní, sdílní, nic nebyl
problém. Klient i my jsme měli
dostatek informací, a co jsme
nevěděli, na to jsme se zeptali a bylo
nám odpovězeno. Se sociální
pracovnicí léčebny jsme v kontaktu 
a jsme domluveni, že pokud budou
cokoliv potřebovat, jsme jim k rukám.

Nyní má klient již první měsíc
úspěšně za sebou, byť to dle zpráv
není jednoduché, je odhodlán
pokračovat dále. Nám nezbývá nic
jiného, než mu držet palce…

POKUD  VÁS  ZA J ÍMA J Í

ZAŘ Í Z EN Í ,  KDE  J SME

MOŽNOST I  L É ČBY

MAPOVA L I ,  MŮŽE T E  NÁS

KONTAKTOVA T  NA  EMA I L U

PORADNA @ ERGOAKT I V .C Z

" J E D I N É  CO  VÁM  MŮŽEME

NAB Í DNOUT ,  J E  T ÝD ENN Í

D E TOX . . "

"NAKONEC  S E  TO  POV ED LO .

KL I EN T  MÁ  ZA  S EBOU

PRVN Í  MĚS Í C  A  NÁM

NEZBÝVÁ  N I C  J I N ÉHO ,  NE Ž

DR Ž E T  MU  PA L C E "

mailto:poradna@ergoaktiv.cz


Z  ERGO  AKTIVU  PŘÍMO  DO  PRÁCE

Blanka (40) je sympatická paní, která
vedla do roku 2016 normální,
spokojený život. Vdala se,
s manželem hodně cestovali 
a plánovali rodinu. Přestěhovali se
z Liberce do Prahy za prací, kde se
jim oběma dařilo. Blanka si v Praze
našla práci, která jí bavila, pracovala
jako office managerka v kosmetické
společnosti.

Jednoho dne začala Blanku z ničeho
nic bolet hlava v zátylku, měla pocit,
že jí bolest prochází jakoby páteří,
nešla nahmatat podobně jako při
svalové bolesti. Bylo jí špatně od
žaludku a zvracela. Po rychlém
převozu do nemocnice se zjistilo, že
se jedná o prasklé aneurysma. Po
třech měsících v nemocnici a třech
operacích hlavy následovala
rehabilitace v Kladrubech.
Po návratu z Kladrub s manželem
hledali další možnosti rehabilitace
a dostali doporučení na Albertov,
kde Blance velmi pomohli. Zde jí dále
doporučili ERGO Aktiv, který
kontaktovala a kam v září roku 2020
nastoupila do denního stacionáře.
V jeho průběhu začala pomalu
přemýšlet o tom, že by se ráda
vrátila do práce, mezi lidi, chtěla být
užitečná a přínosná.

V rámci sociální rehabilitace jsme
tedy Blance v ERGO Aktivu dále
nabídli službu Tréninková pracovní
místa. Dle zadání pracovní asistentky
vykonávala různé administrativní
práce, chodila na poštu, na úřady,
drobné nákupy. Zjišťovala svou
pracovní kapacitu, unavitelnost,
jakou práci je schopna zvládnout,
co je potřeba více procvičit
a natrénovat. S pracovní asistentkou
začala vyhledávat vhodné pracovní

N A P S A L A  V E S N A  P E T RŽ I L K O V Á ,
T R É N I N K O V Á  P R A C O V N Í  M Í S T A

inzeráty, chodila na pohovory a více
už se dozvíte v rozhovoru níže.

Co pro vás bylo impulsem,
motivem k nástupu do denního
stacionáře?
Chtěla jsem na sobě dál pracovat 
a zlepšovat se, nejen fyzicky, ale
i mentálně. Bylo pro mě důležité mít
pravidelný režim a povinnost někam
docházet.
 
Poté jste pokračovala na
tréninkovém pracovním místě. Jak
vám to pomohlo v hledání práce?
Mohla jsem si udělat představu 
a vyzkoušet v reálu jak zvládnu cestu
hromadnou dopravou, jak mi půjde
vykonávat lehkou práci, jak budu
unavená a jak se budu schopná se
soustředit. A to vše v klidu
nanečisto! Mohla jsem si tak
uvědomit kolik hodin bych mohla
zvládnout v opravdové práci, kde by
to bylo náročnější. Protože po
operaci nemám tak dobrý odhad na
svůj výkon, mám pocit, že zvládnu
vše, co jsem dělala dřív, ale pokud se
do něčeho pustím, zjišťuji, že to
nezvládám. V hledání práce mi velmi
pomohla pracovní asistentka Vesna,
se kterou jsme probíraly inzeráty
a reagovaly na ně. Byla moje hlavní
"nakopávačka" na odpovídání
nabídek. Mohla bych to dělat i sama
doma, ale určitě bych se k tomu
nedokopala tak intenzivně jako
s Vesnou. Další pomoc byla, že jsme
spolu probíraly možnosti práce, jestli
to je pro mě vhodné a jaká je doba
dojezdu do práce. Nabídla mi i
možnost spoluúčasti na pohovoru
a první dny v práci na zaučení. Což
může být pro další klienty skvělá
podpora.

"V  HL EDÁN Í  PRÁC E  MI

POMOHLA  PRACOVN Í

AS I S T ENTKA  C ENTRA  ERGO

AKT I V  V ESNA .  BY LA

TAKOVÁ  MO J E  HLAVN Í

NAKOPÁVAČKA "



Nyní tedy pracujete, kde, jste 
v zaměstnání spokojená?
Podařilo se mi s Vesnou najít práci
recepční v masérském studiu, kde
masírují nevidomí. Pracovní doba je
přizpůsobená OZP a jsem za ní velmi
ráda. Učím se novým věcem
a poznala jsem nové skvělé lidi.
Hlavně mám náplň a jsem mezi lidmi.
 
Máte představu, jak by se váš
pracovní život mohl vyvíjet dál?
Po této zkušenosti chci pracovat dál,
tak, jak to budu zvládat a co mi tělo
dovolí. Zjišťuji, že chodit do práce
zvládám, těší mě to, jsem zvědavá,
co mi pracovní život ještě přinese.
 
Když byste měla shrnout, jak vy
sama vnímáte během posledního
roku změny, pokroky, co se vám
podařilo a čeho byste případně
ráda dosáhla?
Dlouho jsem přemýšlela o práci na
částečný úvazek, ale nebyla jsem si
jistá, jestli to zvládnu. Pokrok pro mě
je, že jsem to vyzkoušela a šla do
toho. Překročila jsem komfortní zónu
a aspoň trochu se zapojila do
běžného života. Mám z toho moc
fajn pocit.

Jaké máte koníčky, co ráda děláte
ve volném čase?
Dříve jsem sportovala - chodila na
aerobic nebo do fitka, to jsem
vyměnila za procházky venku. Je to
skvělé na vyčištění hlavy a to i v
rámci rehabilitace na trénink chůze.
Ráda si zajdu na dobré jídlo, na kávu
s kamarádkou a projdu obchody. 
 
Je něco, co byste řekla, nebo
doporučila člověku, který byl v
podobně nelehké situaci jako vy?
Určitě je potřeba hledat cesty, jak se
posunout dál a být v kontaktu 
s lidmi, kteří vám rozumí nebo kteří
si prožili něco podobného. Ti vás
pochopí nejvíc. Každý má jiný život,
cíle, blízké lidi, jděte si za svým snem
a žijte svůj život i přes vše, co vás
potkalo. Jděte dál a bojujte. 

 "KA ŽDÝ  MÁ  J I N Ý  Ž I V O T ,

C Í L E ,  B L Í Z K É  L I D I ,  J D Ě T E  S I

ZA  SVÝM  SNEM  A  Ž I J T E

S VŮ J  Ž I V O T  I  PŘ ES  VŠ E ,  CO

VÁS  POTKA L O .  J D Ě T E  DÁL  

A  BO J U J T E .  "



JAK  NÁS  MŮŽETE  PODPOŘIT?

Rádi pomáháte druhým? Chcete se
zapojit a vracet s námi chuť k životu? 
Pokud by pro Vás byla zajímavá
dobrovolná pomoc v jiné oblasti,
jsme otevřeni různým možnostem.
Neváhejte a kontaktujte nás! Rádi
se s Vámi setkáme.

Z A P O J T E  S E

Sponzory a partnery, kteří by
podpořili naše snažení
Dobrovolníky, kteří by doplnili

Odborníky a specialisty, kteří by
rozšířili naše znalosti

Hledáme

       a podpořili náš tým

ERGO  AKT I V ,  O .P .S .

 

KONTAKT :

I N F O@ ERGOAKT I V .C Z

+420  7 32  542  529

WWW . ERGOAKT I V .C Z

 

OT EVŘ ENO :  

PO–PÁ  8 : 0 0– 1 6 : 3 0  HOD .

 

BANKOVN Í  SPO J EN Í :

T RANSPARENTN Í  ÚČ E T

RA I F F E I S ENBANK ,  A .S .

Č .  ÚČTU :  

2 1 3 4 4963 1 1/5500

 

Portál darujme.cz poskytuje dárcům
jistotu, že se jejich příspěvek
skutečně dostane vybrané
organizaci. Chcete-li ERGO Aktiv
podpořit, můžete rámci projektu
„Vracíme chuť k životu“ přispět
libovolnou částkou, ať už
jednorázově nebo pravidelně
měsíčně. 

P O R T Á L  D A R U J M E . C Z

Tyto finance pak putují na veřejnou
sbírku, ze které je hrazena
rehabilitace klientům, kteří si ji
nemohou z finančních důvodů
dovolit.

WWW .DARU JME .C Z

Snídaně s nezvaným hostem je
zážitkový program pro firmy spojující
zdravou snídani a nevšední zážitek
s pomocí dobré věci. Účastníci si na
základě reálného prožitku uvědomí
důležitost principů work-life balance
a na vlastní kůži si vyzkouší, jak
může dlouhodobý stres změnit jejich
každodenní život.

Snídejte s nezvaným hostem,
abyste s ním nemuseli žít!

Z ÁŽ I T K O V É  S N Í D A NĚ  P R O  F I R M Y

Projekt si spolu se zážitkovými
pedagogy připravili odborníci z
našeho centra. Na snídani účinkují i
klienti centra ERGO Aktiv, kterým
mrtvice, představující na snídani
nezvaného hosta, změnila život.

Finanční prostředky získané touto
cestou, putují do centra na zajištění
rehabilitace jeho klientů.
V případě zájmu nás neváhejte
kontaktovat pro nabídku, kterou vám
upravíme na míru.

WWW .G I V T .C Z

Odteď můžete každým nákupem přes
internet udělat dobrý skutek úplně
zadarmo. Když na svůj oblíbený
obchod nepůjdete přímo, ale přes
stránky www.givt.cz

P O R T Á L  G I V T

Zadáte, že přispíváte na naši
organizaci, tak vás to nebude stát
ani korunu navíc, ale zároveň
přispějete na rehabilitací klientům
v naší organizaci.

http://www.ergoaktiv.cz/
http://www.darujme.cz/
https://www.darujme.cz/projekt/1519
https://www.darujme.cz/projekt/1519
http://www.darujme.cz/
http://www.darujme.cz/
https://www.ergoaktiv.cz/pro-firmy/
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D Á L E  S P O L U P R A C U J E M E  N E B O  N Á S  P O D P O R U J Í :

http://www.ergoaktiv.cz/


ERGO  AKT I V ,  O .P .S .

 

KONTAKT :

I N F O@ ERGOAKT I V .C Z

+420  7 32  542  529

WWW . ERGOAKT I V .C Z

 

OT EVŘ ENO :  

PO–PÁ  8 : 0 0– 1 6 : 3 0  HOD .
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O S T A T N Í  P A R T N EŘ I :

P A R T N EŘ I  P O L Í V K O V É  S M RŠT I :

DĚKU J EME  VŠ EM

PARTNERŮM  A  SPONZORŮM

ZA  PODPORU .

http://www.ergoaktiv.cz/

